

Tax alert for December 2022

Новости налогового законодательства за декабрь 2022

Changes in social contribution rates and the amount of sanctions

Law No. 101 of 04.11.2022 on changes and amendments to social security regulations provides that following main changes that came into force since December 2022:

- reduced rates of 12% (with 5 or more employees) and 4% (with 15 or more employees) have been established for employers – small and medium-sized businesses with the revenue not exceeding KGS 30 mln. for the last 12-month period;
- non-for-profit cooperatives, public funds and associations have been exempted from the payment to Employees Wellness Fund;
- the minimum amount for calculating insurance premiums increased from 40% to 60% of the average monthly salary;
- a fine for violation (repeated understatement, concealment of the amount of wages) that was charged at four times of the understated amount has been abolished;
- a fine at 25% of the amount of the liability of the social contributions has been established for failure to submit reports;
- the late payment penalty was reduced from 0.1% to 0.09% of the outstanding liability of the social contributions.

Изменение ставок страховых взносов и размера санкций

С декабря 2022 вступает в силу Закон №101 от 04.11.2022, который предусматривает следующие основные изменения:

- для работодателей – субъектов малого и среднего бизнеса, у которых объем выручки за последние 12 месяцев не превышает 30 млн. сомов установлены пониженные ставки в размере: 12% (с численностью 5 и более наемных работников) и 4% (с численностью 15 и более наемных работников);
- некоммерческие кооперативы, общественные объединения и фонды освобождены от уплаты отчислений в Фонд оздоровления трудящихся;
- минимальная сумма для исчисления страховых взносов повышена с 40% до 60% от среднемесячной заработной платы;
- исключен штраф в четырехкратном размере при повторном занижении, сокрытии суммы оплаты труда (дохода);
- установлен штраф в размере 25% от суммы страховых взносов за непредставления к установленному сроку отчетности;
- снижены размеры пени с 0.1% до 0,09% от суммы задолженности по страховым взносам.

Baker Tilly Bishkek

p: 996 312 900505

e: contact@bakertilly.kg

Tax alert for December 2022

Новости налогового законодательства за декабрь 2022

New forms of Annual tax declaration

The State Tax Agency of the Kyrgyz Republic has approved new forms of the Annual tax declaration for organizations and individuals. Declarations for the 2022 tax year must be completed and submitted according to the newly approved forms.

<https://www.sti.gov.kg/%D0%B>

Personal Income Tax and Social Contributions report form

The amendments on categories of employees - foreign citizens have been made to the appendix of the personal income tax, social contributions and labor relations report form.

<https://www.sti.gov.kg/allnews/2022/12/16/161222ru>

Changes in tax administration

The Cabinet of Ministers of the Kyrgyz Republic adopted Decree № 705 of 16.12.2022, which provides for the following changes in tax administration:

- the procedure for re-registration and cancellation of registration of foreign companies - VAT payers for electronic services has been implemented;
- the deadline for usage of cash registers with fiscal module were extended from December 31, 2022 to March 1, 2023;
- the exemption from the use of cash registers for certain types of activities were extended;
- the requirements to cash registers and fiscal checks have been amended.

<https://www.gov.kg/ru/npa/s/4297>

Новые формы Единой налоговой декларации

Налоговой службой утверждены новые формы единой налоговой декларации для организаций и физических лиц. Декларации за налоговый период 2022 года необходимо заполнить и представить по новым утвержденным формам.

<https://www.sti.gov.kg/%D0%B>

Форма отчета по подоходному налогу и страховым взносам

Дополнения по категориям работников - иностранных граждан внесены в приложение формы отчета по подоходному налогу, по средствам государственного социального страхования и трудовым отношениям.

<https://www.sti.gov.kg/allnews/2022/12/16/161222ru>

Изменения в налоговом администрировании

Кабинетом Министров КР принято постановление №705 от 16.12.2022, предусматривающее следующие изменения в сфере налогового администрирования:

- предусмотрен порядок перерегистрации и аннулирования регистрации иностранных компаний – плательщиков НДС на электронные услуги;
- сроки внедрения контрольно-кассовых машин с фискальным модулем перенесены с 31 декабря 2022 года на 1 марта 2023 года;
- продлены сроки освобождения от применения ККМ для отдельных видов деятельности;
- дополнены требования к контрольно-кассовым машинам и кассовым чекам.

<https://www.gov.kg/ru/npa/s/4297>

Baker Tilly Bishkek

p: 996 312 900505

e: contact@bakertilly.kg